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This interview is being done with Mr. Thor Tollefson on April
24, 1972, in Mr. Tollefseon's office in Olympia, Washington.
The intervigwer ig Dr. Maclyn Burg of the Bisenhower Library.

DR. BURG: How first,

Mr. Tollefson,

let me ask you when You

were born and what vour aducation was--—-something about your

background up to the time that you entered pelitics in the

state of Washington.

MR. TOLLEFSON: I was born, Doctor, in Minnesota, May Znd, 1901--

DR. BURG: Right.
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MR. TOLLEFBON:--and came to Tacoma in 191]1 with my father and

mother and familwy.

his health reasons.

DR. BURG: I sesa.

Mother and dad had decided ko move west for

iHa died in 1915,

and we were destitute pegple.

ME. TOLLEFSON: So I had Lo go ocut and get a job in the mills.

DR. BURG: Right.

MR. ‘TOLLEFS0ON: Which I did.

and T worked in them nntil 1922 when

1 saw an opporunity to go back to high school., T had dropped out



Mr. ‘Thor Tollefson, 4-24-72 Page 2

at the and of the first few months when dad died.

BURG: Right.

TOLLEFSON: And I saw an opportupity to go back to high school,
working nights in the wmills. And from there, of coursea, went to
the University of Washington and graduated from the law school:

and I'm a lawyer by proBssion.

BURG: I aee. When did you graduate From fthe University, by the

wak ?

TLLEFSON: 1920.

BURG: Another one of those "lucky" peonle who came cut st at

the right time,

MOLLEFSON: Right in the middle of ik, wes.

BURG: ¥es, yes.

MOLLEFSON: Well, T practiced law for a couple of yeara. Then-——

BURG: Tn Tacoma, Mr. Tollefs=on?
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MLLEPSON: Yes, yes. Then served as deputy prosecuting attorney

unktil =234,

BURG: That's Pierce Conmnty?

TOLLEFSON: Im Pierca County, yes. And then =211 the Republicans
in Pierce County wers swept out. The big sweep ocourred in '32,

but the county offices wers not invalved 1n '32. So in '34

the progecuting attorney and every other county pfficial who .%Eﬂuﬂ
was Republican--and they were all Republicans--were all wiped

out. Well, I want back to the practice of law--private law--

until '38 and then ran for proscecuting attornsy on the Republi-
can ticket and surprised myself more than anybody else by

winning it. I =served there for eight yoars, and thon in the

fall of '46 I ran for Congress and was electad:. And I served in
Congress for eighteeon Y03rs, and it was,during that peried, of
course, that a number of us bocame interested in a man by the

name of Dwight D. Flisenhower. T knew his brother very well,

Ed I{ETI'!;]-&E?——

BURE: T sae.
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TOLLEFSON: —-—who was an attorney in Tacoma.

BURG: Right.

TOLLEFSON: Ang so I was attracted Lo the name.

BURG: HNow let me ask you this: Ih vour knowledge of Edgar
Eisenhewer during the 1930s--before his brother achicved the
notoriety he was later to have--how did you [ind Edgar then?

Wag he a persenal friend of yours at that time?

TOLLEFSON: Yes, ves. I would not say that he was a

friend of mine. He was older, and he had his cirele

frisnds which did not include me. When T say circle
frienda--people that he played golf with. He was an excellent
golfer. But I got to know him, particularly, when T was
proseguting attorney; and we had some problems together--rather,

we wore on opposite sides of the problem.
BURG: T see.

MOLLEFSON: I came bo admire him immansely, He Was a vory success-

ful lawyar. And he represented song large corparntions. And if I
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understood it, he held stock in some of them: zo that he was
financially wall off. T don't mean extremely wealthy, but he

was wall off.,

BURG: Wasg one of his olints Weverhauser Timber? Do you remember?

TOLLEFSON: Mo, there was a--well, he may have had an account
thaere. I'm not certain of thalt. But he was associated with a
pulp and paper outfit. I Jjust don't think of the name of them
now, but T ecan supply it laer. They're in the Tacoma phone
book. And then some other lumber Tirms, smaller lumber firms.
ind conneeted with a bank. I don't remenbier which one of the

hanks=s.

BURG: Mow you say you admiraed him because of his abilities as

a lawyer?

OLLEFSON: Well, that wag cne; bnt I also admired his Forth-
rightness. He would tell you exactly what he thought even if
it hurt your feelings. He had ne intenticn of hurting your

forlings, but he was pometimes bhrulbally frank: But it was so
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much casier to work with somebody if vou know exactly what

they're thinking.

BURG: Mr. Tollefscn, were you ever egually and brutally frank

with him? And how did he react b Chat?

TOLLEFSON: Well, that's the kind of life he liked to live. He

cxpected me Lo say exactly what I thought.

BURG: 80 it didn't bother him, and--

TOLLEFSGN: Na.

BURG:——he could cope wilth that. All right. Tel me ask you: At
that time-—-this would be in the 1930s--were your political
philosophies closely aligned wi th his as far as you could tell,

or did you differ on some matters?

TOLLEFSON: Oh, well, we were both Republicans; but he was very
much of a consarvalbtive Republican whereas I was more moderats.
and, =s a matter of fact; when I was First in Congress; I was
considered a liberal Republican and became known as an Eisen-

hower Republican--Dwight Bisenhower Republican. Dwight was much
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more moderake than Ed, and I know that they didn't see eye Eo

eye on a number of items. And Bd would be guoted in the press

as saying he disagreed with his brother on certain positions

that the president took, and that made gquite a lot of news several
times nation-wide. I don't know. I suppose somowhera in the
library there are those newspaper guetes of BEd Bisenhower, but

the president just laughed them off.

RURS: On one cecasion I had that ‘in hand before I came ocub on
this trip. EEd Bisenhower was asked his opinion on something
that he had spoken out on in a very conservative--an ultra-
conservative--viowpoint, and he was sgked again by a nawsman
to comment on this. And his comment was that he had gotten
the word--evidently from his brothers-that he was to keep his
mouth shut about that particular matter; they didn't nesd any
more help from him on that--in that way. Now you were Lhen in

Tacoma at a ktime when Dwight Eisenhower was out abt Ft. Lawis--

TOLLEFSON: 3rd Division.

BURG: Yog.,

UNTDESTIFIED MAN: Director, we're sure starfting to run put of
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time. I hate bto interrupt.

TOLLEFSON: Well, this won't be too long now.

UNIDENTIFIED MAN: All right.

TILLEFSON: Yeah.

BURG: Did wou see him al that time?

TOLLEFSON: Yes. I did, and met him like you'd meet any gensaral,
vou know. There was a close relationship betwsen the Fort and
the city of Tacoma. The Fori perseonnel and the Chamber of Com-
merce had an Armed Services Commitbtlee, and they cooked up func-
Ltons to which the military perscnnel would be invited. and

then there would be reciprocal things too. And T mot hin through

——

o A
a man by the name of Jim Stack. 5 %
i

ot
<

BURG: T =sea.

TOLLERSON: Tim was his aide--I don't know how long--when he was
in Burope and aleo out here awhile. And Jim was a Tacoma man

and was wvery active in the Elks, That's whore I met Jim, and
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through Jim T mek the general. But he wouldn't remember me when

I agasin met him back in Washington, D.C.
BURG: 50 vou did meet him in Tacoma--
TOLLEFPSON: Yes.

BURG:—-perhaps through the Elks Club and Jim Stack in 1940 or

i
TOLLEFSON: Thereabouts, veas.
BEURG: And not through Edgar Bisenhower?

.fﬁF\
TOLLERSOMN: No. ( e,

&
L Fur

#ri

BURG: Just a different arrangement entirely. ©O.K., fine. HNow

I notice that you are boing hard pressed--

TOLLEFSON: Well, it's just my staff. We'wve got a staff me&ting,
and I hava a 1:30 mesting in Portland. I think that's what he's

worried about--1:30, yeah. We got bto get on the ball.

BURG: Well, now if you would prefor, we con stop at this point.

And then If you can give me some time on my next trip lto the
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state, we'll pick up where we now are and continue, Would

that be a convenience to you?

TOLLEFSON: Yes. I felt badly when 1 came te the office this
morning and learned that the Oregon Fish Commission had arranged

an emergency meeting., We have Indian fishing problems out here.
BURG: Yas, we've heard of these. |

TOLLEFSON: And so they asked if we couldn't come down today and
roview them. Of course, I had te say, "¥es." We manage tha
tolumbia River Fisheries together, so one stalte can't act without
the other. &nd I felt that I would miss you all tegethor. I

o

didn't think you would come £ill this afterncen. ﬁﬁ T
f

BURG: Right. kk&w

AT

4

3
TOLLEFSON: Well--but we werse talking about Edgar expressing him-
salf on occasions in opposition of positions nf rthe president.

BURG: Yes.

MLLEFSON: And, of course, that made sood newscopy. And [ re-

member one cccasion when BEd and his wife came to Washinglon.
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Ed hNad some business there, and he wanted to have a social
gathering: dinner with myself as his congressman and Barry
Goldwater and someone else, There were only about a half a
dozen people in Ed's hotel suite, and we had 2 couple of cock-
tails. Then we went out be Sinner, and Ed said that he had
sort of sneaked into town becausée he wanted to avoid the press.
and he said-«when he had written or called long distance to
tell me he was coming and "Could I have dinner with him?"--not
to ey anything--that he didn't want the press to know he was
in town., He says, "You know how I am; I['1]1 say what I think.®
He was so eareful azbout net having anybody know he was in town.
rud the next day he called me on the phone, and he said, "Thor,
wonld you helieve it2" He =said; "When I got back fte the hotel
with my wife, here were a nunber of reporters just camped right
st my door. Somohow or another they found that I had been in
town. Maybe somebody saw me or nomething. Bub there Lthey were.'
and he =said, "I deliberately stayed away [rom the hotel until

it was late so I could come in ond nobody would see me, And

=1
here they werel" So he got interviewed anyhew. /07 =
Ll R

RURG: Yeah, yeah, they were waiting for him. Now that's good

ko hear.
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DR. BURG: I'll introduce this by saying this interview is
with Mr. Thor Tollefson in Mr. Tellefsen's office in Olympia,
washington on April 24, 1974, Wednesday, and present for the
interview is Mr., Tollefson and the interviewer, Dr. Burg, of
the Eisenhower Library staff.

IR. BURG: Now when we stopped the last time, you and T were
at 1939 and you were telling me that you hHad jusé met General

Eisenhower, then Lisutenant-Coleonel Eiszenhower, through Jim

[FJames R.] Stack.

ME. TOLLEFSO0MN: Yes,.

DR, BURG: And you also knew Fdgar Eisenhower. In fact you
=new him before yow ever had met the General. 5o that was
where we had golten to, In faclk you menticned to me that, T

think, you first met Bigerhowsar at the Tacoma Elks' Club,

MR. TOLLEFS0N: 1 think il was at the Elke' Club because at
that time I was not a member of the dountry club., Aand Jim

stack, this is guite vague, brought the ccleonel there.

DR. BIRG: Was Stack himself a momber of the Biks' Club?

MR. TOLLEFSON: O©h, yes. He was a very popular member of the
Elks' Club. One one occasion ha brought Eisenhower Fhere.
And my meeting him wae just, you know, in conjunction with a

hell of a lot of other people meeting him.
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BURG: It's interesting to me that Stack, the way you des-
criked him, he was a popular member of the Elks® Club ‘at that

time, and yet Stack himself was then an enlisted man.

TOLLEFSON: Yes,

i
By,

BURG: I think a sergeant or first sergeant.

ld_.lll' Li
:I.
by

TOLLEFSON: Something like that. I don't know when he hecama
ong of Eisenhower's staff or whether it was then or-—I just

don 't know that,

BURG: It zeams to me that the two of them are in the same
oukfit. It's the Fifteenth Infantzy of the Third Division,

I think. Stack was sort of Lhe non-com in charge of the offieca,
And Bisenhower had eome in in a high position, and so I suppose
that he recognized Stack's ability, and Stack may have said,
"Would you like to meet some people at the Elks' Club in

Tacoma?" and brought him in,

TOLLEFSON: Scounds like it, Did vou ever get a chance to

talk to Jim?

WRGE: Yes, we did two interviews with him, and on the last

one, just as I was leaving——Lthal was last year, he said,
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"Wwell, I lock [orward to Seeing you about the same time next
year. I'm going to retire in December. I'1l give you all
the time you want." And, of course, as you know, within

about =ix wecks time he was dead.

TOLLEFSON: Well, it's too bad that it happened toe Fim because
he was a source of a tremendous amount of information about

Eisenhowear,

BiIRG: Yes, it is,

TOLLEFSON: He was wikth him you know over in Barope.

BIRG: Yes, wa gobk a portien of that, but, uwniertunately, we
didn"t get it all, and it was really too bad. ¥Wow when you
met Colenel Eiscnhower on that occasion, was there anything

about hHim that impressed you at all, de you happen to remenber?

POLLEFSON: ©Oh, it's the same thing that impressed me when 1
mal him later when he came back from Europe. He was such a
smiling, genial, friendly persen, And when you were intro-
duced Lo him, he made you feal as though you ware a vVery

important persen, when you probably, in most cases, were not

d.

at all. He made you fersl impertant, He had a way, and it
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was perfeetly natural, I'm sure. Ho put-on thing with him.
Tt was a perfectly natural thing, and it just made everybody

that met him feel important.

BURG: So that stoed outbt in yvour mind when vou first met him
in '39, '40. ¥You already knew his brother, Bdgsar. Do you
recollect whather you made any comparisons batween those two

personalities?

TOLLEFSON: Yes. EBd wag & logal bheagle vou know. I knew of BEd
Eisenhower as an attormey, and he was a mambar of the Bar
hospciabkion as T was, but we had no lawsuits involving each

other unill I became prosecuting attorney.

BURG: And when was that?

T T
S
i

TOLLERSON: That was in '38. And then when we dealt;, he was

a hard dealer. I wmean he was a tough guy. I don't mean to
say he was unfriendly; he was just tough. He didn't have that
pama friendly outosoing thing sbout him that Ike did at all.

In later years, after I bacame a member of congress and after
I came back again, Lthen Ed was much more genial. See I had
probably attained a little more status than I had when I was

proseculing artormay.
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BURG: 50 you think that to some extent Bd's taciturn guali-
ties may have been because you really didn't merit, in his

eves, his full attention?

TOLLEFSON: That's right. That was the difference botwaan
Fd--at least this is my impression. 1 was a kind of a, I
shouldn't say a nobody, but T didn't have status, you see,
until after I became a congrossman. Then when I became a
congressman, Ed came back a few times either on business or
to visit his brother or they invited him to the White House,
which he ‘did. “Then Bd would contact me and invite my wife
and me out to dinner or invite me out to luneh, came up to

the Hill once in a while to see e,

BURG: During that perind, *39, '40, did you soe the General

vary oflen?

ITI':-.:ILLF: -I"If'-!ﬂH: H:' -
BURG: Never played golf with him or anything like that?

TOLLEFEON: No, IFf I'd have been a membrar of the olub, he

probably would have played-—Fd was a member of tha alub,

Tongtime member,
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BURG: This is the Tacoma Country Club?

TOLLEF=O0N: Yes=. And they had a policy over the years, and
it's still in existence wheraby the people at the fort [Lewis],
certain category of people, are honorary membaers, and they can
come and play. ¥Now whether that extended to some coalonels-—-—

I don't remember that Ike ever was the commanding &fficer at

the fort,
ﬁ
£
BURG: Wo, no, {2 zl
T
L] i
el

TOLLEFSON: 5o he might net have been in that category, but

his brother, BEd, would have had him out thers.

BURG: 5Surs. 5o you were introduced to him, met him that
early in your carear, Then you did not sea him during the

war period,

TOLLEFSGN: Well, only at some function. For instance whan
Jim would bLring him in, say, to an Elks' Function, 1 don't
remember thalt it was anything but infreguent, but the Chamber
of Comorce annually had a milltary day, army day, and maybe
a navy day, toe, army-navy day. I never was a member of the

Chanber, but to those functions I wounld be invited. I was
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either prosecuting attorney or 1 wWas a congressman, and I
would be Invited to them. There I would see the General.

This didn't happen many times,

BURG: Was his wife ever present at any of these functions

that you recall?

TOLLEFSEON: If I met her in Tacoma before I went back, I
don't recall that. 1 did meet her, of course, in Washington,
D, C., and she was a delightful person. We had the Daffodil

Parade every year in Tacoma. not only a parade, but a whole

week of celebration. The people in Tacoma would send me { -
iy £/

batches of daffodils to get some national publicity. 1I'd “ling B
think of some damn thing you know to get some national publi-

clty.,

BURG These were gent to you while you were back in Washing-

Ll ]

ton?

TOLLEFSON: Yes. One time I had a bunch of the daffodils
made up in a great big bouguet, and I callad Mrs. Eisenhower's
secretary and teold her what I was doing. "I'd like to present

these to Mrs. Eisenhower. Would that be possible?" This was
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the first couple of years that she was there. And the woman
said, "Yes." She selected the time, and protocol had it that
¥ou got to be there at least fifteen minutes early. Well

into the White House I came and waited out in the entrance

way, MNo, they put me in one of the rooms, the Blue Room, or
whatever., And after a wﬁile Mrs. Eisenhower came in and she
sald, "I'm & few minutes late. I apologize, but the youngsters
are having an ice cream and cake party downstairs. Wouldn't
you like to come down and have some," which kind of nonplussed
me. Here the President's wife asked me to come down to have

cake and ice eream with the kids.

&
]

x [
BURG: Yes. And did you go down? & 7
I";;'_-_E_ll,;?"'

TOLLEFSOK: No. I said, "Mrs, Eisenhower, the youngsters
wouldn't be interested in seeing me. They're probably having
a good time, and I'd just spoil it probably." So we didn't
go down,

"Well," she said, "let's not hurry out and have our
picture taken." Anybody that has a function like this has
their picture taken by the White House photographer, you know,

the whole slough of them there. They always want pictures.
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50 she had arranged, or her secretary had arranged, for me to
give her the bouguet out on the porch, and she said, "Let's
not hurry out. Those people got nothing else to do. They'll
walt for us; let's talk about Tacoma and Fort Lewis." She
said, "You know, the President and I have talked about where
wa're going to live when we retire., And one of the places
we've talked about is that Puyallup area," Tacoma area, you
know, She said, "Because ] remember, the President remembers
s0 well all those wisits that we took out to the daffodil
fields and the tulip fields." They raise a lot of tulips
there too, and they are just beautiful you know, if it's a
nice day. She said, "That was one of three places that we
had in mind,." One of them was the Pennsylvania area, and I

don't remember the third one.

e

BURG: You don't remember what that third ecne was? é !

\“-1_4-5‘"

TOLLEFSON: Mo, I don't remember what that third one was.

BURG: I wonder if it would have been the desert ecountry of

southern California or that area?

TOLLEFSON: I don'y remember, Remember I'm a young fellow
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basking in the glory of the President's wife, and I'm a little

aroited,

BURG: And this was some twenty odd years ago too that this

happenead.

TOLLEFSON: And o we did a lot of chatting., We must have
kept those damned photographers waiting fifteen or twenty
minutes at least. And out we went, and of course they took
different angle pictures of her depending on where the photo-
grapher stood, and one of those pictures appeared in, I think,

it was the Pageant Magazine that wrote a story about Mamie

Eisenhower. They had several pictures, three or four, five,
maybe, of her, and one of them was this picture with the _

_.r:":--"
daffodils, It was a beautiful picture of her. [:_: |

Ve

BURG: Well, that was nice. But you did not see the Eisenhowers
then until after World War II. Whan they left Fort Lewis
around 1940, I think it was '40, then vou did not meet them

again.

TOLLEFSCN: No, I didn't meet him again until he came back and
they had some kind of a reception for him down at the Statler

Hotel.
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BURG: In Washington?

TOLLEFSON: In Washington. I was invited; I guess all congress-—
men were. And of course Jim Stack was beaming all over, and

50 he grabbed a hold of me and Look me over to the General and
introduced me again. Of course the General didn't remember

me. Then the next time I saw him was when he spoke to the--
wait a minute--I don't know whether this was after he came

back or when he made a report. This I don't remember.

BURG: It may have been 1946, that first one, or actually
"45., It could have been '45, I think.
W,

"H-:'.'_'":I_F'-"' d
TOLLEFSON: OFf course he went back over to NATO, didn't he?

BURG: To NATO, ves,.

TOLLEFSON: Yes, he went back over to NATO. Well, all right,
then I saw him at the hotal first, and then as head of the
BATO he made a report to eongress and spoke to them in the
Library of Congress conference room or auditorium, which was
kind of a strange thing. I mean strange to me; I expected

that he would talk in the chambers, House of Representatives,

at a joint session. For some reason or another he spoke to
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s in the auditorium of the Library of Congress, which was a

beautiful place,
BURG: You never heard why it was done that way?

IOLLEFSON: No, no. If T did, I've forgotten., And he got
up without a single damned note and just made a flawless
report, I was extremely impressed, more impressed with that

speech than any he ever gave afterwards. |4

I‘"‘;i,?‘-:ih. .'..,'-:3"'.
BURG: I see. Was that a common feeling among your colleagues

&8 far as you could tell?

TOLLEFSO0N: Well, T don't know how they felt about what X
just said. They were impressed with the talk he made because
we discussed that immediately after the meeting and the next
day over on the floor, You're chit-chatting like ¥ou always
do, and the fellows were commenting about what a wonder ful
Speech he had given, Even aftar he was President he naver
Bpoka like that. T SUppose it was because as President he
had to he very careful of every word and would have to have

it written. But this one was without notes, extemporaneous

in a sense, though he knew what he was going to say ang
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probably had gone over it in his mind.
RURG: About how long did that speech take, Mr. Tollefson?

TOLLEFSON: ©h, a half hour.

BURG: And in your considered judgment, you never heard him

give a better speech than that?
TOLLEFSON: No, I didn't. Ne, I didn't.

aURG: That's interesting to khow.
L ¥ :.+

TOLLEFSON: And I think it was because, as 1 say, he didn't

read l1t.

BURG: Within a short time after that, 1 presume, Say within
a year, you would have begun to hear about his candidacy for

the Presidency.

TOLLEFSON: Yes. We had, on the House side, kind of a iiberal
biock of Republicans, and I was one of them. We wanted
Eisenhower to be a candidate. At that time there was a lot
of support, mostly Republicans, to have Bob [Senator Robert

A.] Taft be the candidate. And Taft was ocne of the great
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Americans of my time. I admired him 50 greatly and had
cccasion to work with him. wWhile J admired him and I thought
he'd be a great President, I was afraid that he didn'"t have
- tha public appeal that Eisenhower would have, and, hell, T
Was anxious to get a Republican President, just like avary—
body else. I just felt kind of guilty about it in one BONSa
because I was a friend of Bob Taft's. I don'"t mean a close
friend, but we were friendly. and I admired him so greatly
1 felt like I was being a little bit of a4 traitor. BRut,
like I told scme of my Republican friends like [Congressman]
Clarence Brown {Clarence Brown was the guy that managed
Taft's campaign you know and Clarence and I had been inthe
House for several years and wers very friendly) and I told
Clarence what my thinking was--that I had decided to support
Eisenhower because I thought he could make it and T didn't

think that Taft could.

BURG: What did Mr. Brown reply?

ey
TOLLEFSON: We didn't have any argument about it. He said,
"I can understand your point of view," words to that effect.
But, gee, he said, "This man, Taft, is the greatest--got mors

to offer than Eisenhower,"
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And I, in effect, said "That may be, Clarence, but I
don't think he can make it. I just don't think he can make

it. I want a Republican President.”

BURG: Mr. Tollefson, if you were asked to give, let us say,
tha outstanding persconal characteristic of Mr. Taft®s that

caused you to admire him most of all, could you give me an

o

answer to a guestion ilike that?

=TTl

-\.?,_. 5 <0

TOLLEFSON: Well, first of all, a man of highest integrity,
high integrity of mind, right was right, you know. His great
understanding of American gnvefnmunt and history. You see,
hiz father was a President too. And his knowledge of govern-—
ment, especially in the legislative area. Integrity, know-
ledge of history and government, tremendous legislative
ability. Gee, he could get support from the Democrats, you
know, unless it was a strict party cleavage, but he was one
of these guys, something like [Senator Arthur] Vandenburg
finally developed to be, a man of respect for both sides of

the aigle.

BURG: The outstanding liability, Mr. Tollefson, what do you

think there?
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TOLLEFSON: He was too cold and impersenal. He didn't have
the warmth, and that's why I thought he couldn't get elected.
Buk you Know how the publie is., You see two guys up there,
you like the warm guy, the guy with the personality. Of
course everybody has a personality, but Ike was so warm and

outgoing, ‘and that wasn't true of Bob Taft.

BURG: Raserved and cool. ;f

TOLLEFSON: Very reserved. Rarely saw him laugh or smile.

BURG: Do you remember, Mr., Tollefson, precisely when or let
us say the month, if you could, when you made your decision

that it was going to be Eisenhower as far as you were concerned?

TOLLEFSON: No. I can say that it was when he was over in
Burope at NATO and there was the talk then about Bob Taft.
This is when the talk started about Taft being a candidate,
and then thereafter, well, we need somebody who is warmer

vou know, Then the name Eisenhower began being bandied about,
and there were some reports in the newspaper or otherwise
gaying that he didn't want to be a candidate., So this little
group of liberals, Republicans, decided that we would write

Eisenhower a letter and plead with him to consent to being a
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candidate. MNow we didn't send it. Henry Cabot Lodge, on

the Senate side, met with us onece in a while. And s0 wa
asked him, and he signed the letter toc if I remember, if he
wouldn't go over to Eurcpe and get an appointment with
Eisenhower and give him the letter and then make his, you
know, piteh on behalf of all of us. I don't mean to indicate
that this was the thing that decided himy I'w sure it isn®t.
But it had apparently some little impact on him--at least
Henry Cabot Lodge did because Henry Cabot Lodge was used by

Eisanhower @

BURG: HNow in that liberal group, can vou give me scme of the

names of those who were with you?

TOLLEFSOM: Jack [Jacch] Javits was. Gee, I wish I had my
old directory, Jack Javits, Jim [James G.] Fulton from Pitta-
burgh, Usher Burdick from North Dakota. See my memory is so

-

damned poor. ff \
BURG: No, you're doing fine.

TOLLEFSON: I think maybe John was there, John [Davis] Lodge,

too, I think. He was one of our group. Whether by that time
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he had become Governcr of Connecticut or not, I don't remember.
BURG: How big was the group, this particular group?

TOLLEFSON: Wall, there were seventeen of us.

BURG: And 1f we check we should be able to find your letter,

and all of you signed the letter,

TOLLEFSON: Well, I didn't keep any copy of it. But I certainly

p—

remember the letter. Y

G

L ~
-~

BURG: All right, we can check that out. We may be able to

find that letter, and that will give the names of your group.

TOLLEFS50W: Jack Javits might. You know, Jack--you might not
agree with the guy; I get mad at him onee in a while--but he
has a tremendous mind--got a tremendous mind. He might ewven

remember where he filed it; that's the kind of guy he is.

BURG: That's another thought for us to check out, and we'll
do that. HNow once Mr. Eisenhower made the deecision that he
would run, what was then your role in that 1952 campaign?

You're in Congress so--—
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TOLLEFSON: Yes. 0.K. We had an interesting situation here
in the state, We had a governor here by the name of Art
[Arthur B.] Langlie whose campaign I managed in Pierce County
the first time he ran. He was governor, and he was not
getting along with the King County Chairman, Ray Mocre. I

think maybe you've talked to him.
BURG: Right. I know Moore,

TOLLEFSON: Art tried to unseat Hay a couple of times by
drumming up precinct committee support for the county conven-
tion and having enough precinct committeemen pro-Langlie as
against pro-Ray. But Ray won every time. Ray was a hell of

a good erganizer, real hell of a good organizer.

f,_:'.'_‘i n
BURG: That's the impression I get too. | 1

TOLLEFSON: And while I helped Art in the campaign, I became
a little disillusioned with Art and his party politics. He
was all for Art Langlie and not so much for the party you
see. And sc I was Very close to Ray Moore and his people,
and the first thing either Ray called me or I called Ray and

said, I don't know whether he said or I said it, "Let's start
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drumming up delegates for the state convention." Because we
knew the Taft staff was out here. A fellow by the name of

Paul, T think it was Judge [Charles H.] Paul, very fine--
BURG: That's right, Judge Paul,

TOLLEFSON: Very fine person and he was drumming up support

for Taft.

BURG: And had on several different campaigns. College friend
of Taft's.,
[

|
1.2 J

s o

s

TOLLEFSON: I guess they were. Well, he was a fine person. Svgg 17
My, he was a fine person. So it was a contest then f£or dela=
gates. Well, Ray, as I say, was just one of a hell of a

good organizer. I don't remember who the hell was state

chairman at that time. At any rate, Ray goes to work, and

of course he's got a big block right there in King County,

He has the control of the county ocrganization, and he's got
control of who the delegates are going to be for the biggest
block of delegates comes right out of King County. Wall,

then Ray goes to work around the state. He reports in to me

cause he thinks I'm some kind of a knowledgable guy which
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wasn't correct; Ray was the guy. He called me one day off
thae floor of the House, and they were over in dpokane, and
the state convention was just getting started, and he said,
"Just want to report wa got all we want., We got all their
votes. But," he said, "boy, this guy, Paul, he's been such

a wonderful person. What do you think about giving them

four delegates?" I think that was tha figure; I've forgotten

now,
BURG: Four, that's right. i

TOLLEFSON: And I said, "Well, I think that's a wonderful
gesture. I think that's a wonderful gesture and can't Hurt

Eisenhower'scause one bit." And that's the way it was,

BURG: And would do something to ease the feeling in the Taft

camp here in Washington.

TOLLEFSON: Yes, that's right. Well, then the delegates were
elected to the naticnal convention, and at that point Governor
Langlie takes over as the head of the delegation. He went
over to the state convention too as he always would, and he
insisted on the governor's prerogative of being the head of

the delegation. Well, what could the other fellow=-you know,



Thor Tollefson, 4-24-74, Interview {2 Page 33

after all he was our governor, our Republican governor. So he
headed up the delegation, and he brought with him a fellow by the

name of Don Eastvold, who was the attorney general at that time,

BURG: A Yyoung man and guite a career in front of him, or so it

would have appeared. 5

i
LY
s .
= Moy

TOLLEFSON: Yes. He had it in front of him and then botched it

s0 far as his political future was concerned. And he was "the
young man with the book." But at any rate, Ike Eisenhower and
Sherm [Sherman] Adams got the impression that it was tha GOVernor
who delivered the state. .And that Don Eastvold had helped deliver
it. Hell, neither one of them had a damned thing to do with it,
not one thing. It was Ray Moore and his people who did it all,
and Ray never got the credit except that I said is many times.

But Sherm Rdams, whom I saw many times, much more so than the
President--you know, when you go to the White House you can't
impose on the President's time, but you can on a guy like Sherm
Adams. And Sherm always had a feeling that the governor, Langlie,
and Eastvold, were the ones who were responsible for the state

Republican delegates going for Eisenhower.
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BURG: Were you evor able to disabuse Adams of that?

TOLLEF50N: oOnly one time when Doan decided to be a candidate
for governor on the Republican ticket at the end of his term
a5 attorney general. And he didn't make it; he didn't get the
republican nomination. I_wan in that, not in the race. In
the preliminary time period, I spent nine months canvassing
the state to see what my chances would be. The only reascn
that I was a kKind of a tentative candidate if that's the

word was because Sherm Adams and the President asked me to be.
BURG: ©Oh, they did.
TOLLEFSON: Yas,.

BURG: Can you tell me about that meeting with them, the

circumstances?

TOLLEFE0ON: I can. I was down at the White House, Sherm Adams
had called me down there, and he said he had talked to art
Langlie, and Sherm saiﬁ.l"The President and I want you to be a
candidate.” And the reason was they had found out then about

Don Eastvold. They had become disillusioned with Don. Most

times when he came back to Washington, DC he staved at the
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Jefferson Hotel where the hostess was a beautiful yeoung gal--

[Interruption]

BURG: The hostess at the Jefferson was a beautiful yvoung gal,

and there was some unsavary implications about Eastveld.

TOLLEFSON: Yes. But then thore Wwas more than that. It became
known to Governor Langlie because during Don's term as attorney
general the governor was able to, well shall I say observe,
maybe hear about Don's activities. Dsn was married and had, I
think, five children: Yet rumors were that he was going around
with other women. aAnd this became commen knowledge:; so when
‘Don Eastveold announced that he was going to be a candidate for
governor, Art Langlie went all around the state campaigning

against him.

BURG: Mr. Langlie had a pretty strong religious streak in

him by then.

TOLLEFSON: Yes, sir. Don's dad was a pagtor, and he was the
head of the Pacifie Lutheran College, and Langlie thought it

was horrikble for the son of a minister to act like Don.

Incidentally, one other guy asked me to run, and that was
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Dick [Richard M.] Nixon.

TOLLEFSON: Yes. On two different occcasions, once when he
was put here and once back in Washington, DC. We were at
some party function, and I came over to him to gay "hello™
You Know; we chatted. He said, "We want ¥you go for that
governorship." And he said the same thing out here when he

came out for some Republican function; he said the same thing.

BURG: So it sounds like it had been pretty thoroughly dis-
cussed in the White House. Now the proposition was put to

you by Adams and not by the President.

TOLLEFSON: Yes. One thing I was going te say to you, you
asked me if I was ever able to disabuse Adams' mind. I don't
think I ever did with respect te Art Langlie, but once when I
wias there and Don was having some of his troubles that Sherm
heard about, I think, through art langlie, he said, "What's
happening to that bright young friend 6f ours?"

And T said, "well, Sherm, I don't know, but on wore than

one occasion You have been told about Don," Well, T don't
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know. He might have thought Don had just changed from what
He was. He debated Everett Dirksen at that national conven-—

tion and Time and--was it Time or U.S. News and wWorld Report,

maybe all of them--but one of them called him, "Beware of the

young man carrying a boeok." Don was a pretty good speaker,

and he carried this law beok up when he was debating Ev and

cited from it. I didn't go to the eonvention, but the report T got

was that he bested Ev Dirksen which was guite an order itself.

BURG: That seems to be true. That was there at Chicago in
1952. What was your personal reaction when Sherm Adams, and

Richard NWixon too, when these men put this proposition to you?

=

How did you feel personally about this?

TOLLEFSON: Well, of course I was flattered that men of that
stature would ask me to run or, you know, urge me to run, very
flattered. On the other hand I was guite happy with my posi-
tion as U.S. Congressman, and I did a little bit of debating
in my own mind. Then, on my next visit back home, I contacted
my supporters, a number of my supporters, and most of them
were Seattle people to tell youw the truth, a big part of King

County was in my district, and asked them about it. They
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thought that I should take a logk at it. So for nine months

I1'd come home whenever I could, and Ray Moore and scme of

the other people would arrange meebings for me all around

the state to get reaction to my candidacy. I got very disap-
pointed with the governor who was one of those that urged me

to run toa. Wherever I went I saw no evidence of the governor's
pecple doing any work on my behalf. &And vet some of his
appointees came back to Washington, D.C. to urge me to run,

four or five of themn came back. Then whenever I came home,

I had my office in Tacoma, and one or more would come down.
Toward the end of the nine months the secretary of agriculture
for the stdate came to see me, See how things were going, and
I said, "They're not going very good, and," I said, "while I
you're here, you know wharever I've gone, even over in your |
home area, I've seen no evidence of you or anybody else doing
anything on my behalf." And I said, "I can't understand it.
The governcr wants me to run, and yet he's not deoing anything
to help. In your department, yuuiva got a bunch of Republicans

down there; why can't they help?"

He said, "Oh, we can't do that. We're about fifty-fifty
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Republican and Democrat, and we can't get in with that,"
And I -said, "Well, that's a fine howdy-do.” I made up

my mind right then that I would withdraw.

BURG: Who was this man, this state secretary of agriculture?
TOLLEFSON: Maybe it'll come to me.

BURG: From east of the mountains, wasn't he?

TOLLEFSCN: Yes. It was a Scandanavian name, and he was a
nice person, but I got the impressicn that hae was under

orders from, and so was everybody else, from Langlie not to

engage in partisan pelitics. Now I know that was true with

raspect to the state patrol because Art told me so. And s6
did the patrol., He came to a state patrol meeting and gaid,
"I don't want any of you fellows out campaigning for me.

Don't want you engaged in politics at all.” And a lot of

them wanted to do something. So I don't know. Ohne day the
governor wants you to rum and then on the other hand he tells
his people not te do anything for me:; so I decided to gat out.
Then, about th;t time, a poll was taken by Fred Baker. Fred

was related somewhat to Art, and I'm not sure what that
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relationship was. Fred Baker, he's been a tremendous Repub-
lican supporter and worker all the years I've known him. He
conducted polls; his business is advertising, Incidentally,
you ought to talk to him maybe, if you haven't already. He
took a poll and the poll didn't show up very good at all. I
didn't believe the poll, and I told Fred that. Fred came
back to Washington, D. C. with it and asked for a meeting
with the six Republican congressmen from the state. Wa had

six at that time. o
BURG: What was the year by the way? l\

- TOLLEFSON: 1956. I looked at the poll, and, according to

the poll, I had one vote up in Bellingham. A&nd I said, "Fred,
a white mule could gét more votes than that up in Bellingham.
There's something wrong with that poll." Well, as the election
results showed, the poll was way off. Don Eastvold had a poll
taken in Pierce County, and this was considered a key county.
That was one of the reasons they wanted me to run: it had been
80 strongly Democrat, and yet I as a Republican had carried

it. Don Eastvold had one of his people take a poll, and they

publicized the poll showing Don way ahead of Emmett Anderson
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who was the eventual Republican nominees and me. That surprised
me because I had been a guite popular vote getter. Well after
the wheole thing was over and kind of forgotten, the fellow
who took the poll told me sitting right in that chair he said,
“You kneow that poll that we took that showed Don ahead of you
and Emmett?"

I said, "vYes.,"

Well he said, "That wasn't treoe. It showed yYou way ahead

of beth of them,"

BURG: And it had been doctored?

TOLLEFEON: Yes.

BURG: On the governor's orders, do you think?

TOLLEFSON: Ne, oh, hell, no.

EURG: Had Baker?

TOLLEFSON: No, no. This was just Don Eastvold's personal
poll taken when I was investigating the prospects and Emmett
Anderson, well, Bmmett was an announced candidate as Don was,

but I was just tentatively exploring with the prospacts.
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EURG: Testing the wind?

TOLLEFSON: Yes. aAnd then the poll was taken at that time,
and the fellow who took it for Don told me that it did not
show Don ahead as they had publicized, and they publicized
that all over the state. But it showed me way ahead. But

that hasn't anything to do with Ike Eisenhower,

BURG: No, but that explains scme things about the inner
workings in the state. Was Floyd Oles cone of Yyour supporters

in Tacoms?

TOLLEFSON: No, he was the guy that took the pall for Don
Eastvold. 1 think Floyd would have been for me if I'd have
gotten to him, but Don got inte this thing first you saa,

And one of the guys he got was Floyd Oles.

BURG: 5o it was Floyd who told yvou that--

- TOLLEFSON: Yes. Floyd's been a friend of mine all through-
out. I have mo reason to doubt his word: I've never caught

him in a lie to me ever.,

BURG: No, everything I know about him would indicate that
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there's a man who tells you the truth whether you're going

to like it or not,.

TOLLEFSON: Well, when he teld ma that {(and I never asked
him--he volunteered this information), it wasn't fap any
purpose of getting anything for me: we were Jjust conversing;

he was going to let the other side come in and say hello,

BURG: I'll be darned. Now in '56, wou had that on your

mind. Did you take any part in the Bisenhower campaign in

'56, yoursalf? fffpﬂ'L

&
1‘;"\.-'\.': )y | _:-"'
TOLLEFSON; MNo. Well, I shouldn't say, no. I was running
for re-election myself as a candidate for congress, and what
I would do, every place I made a speech for myself I'd also

make a pitch for Ike Eisenhower and what a wonder ful person

he was and that sort of thing.

BURG: Judging the reaction of the crowd, Eisenhower was still

popular in '56.
TOLLEFSON: Yes, he was. Yes, he was;

BURG: Did you see any lessening of his popularity between '52

and "5&87
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TOLLEF50N: No, I did not.

BURG: You did not in your contacts with the electorate.
That's interesting to know too. How let me ask you this
while I'm still thinking of this, you had known Mr. Nixon

from 1952, or had you known him earlier than that?

TOLLEFS0N: We came into Congress in January of 1947, the
20th Congress; we came in together. He came from Whittier,

California, and I came from Tacoma, Washington.

i
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BURG: S0 you were Ireshmen congressmen together?
TOLLEFS0ON: We were freshmen congressmen together.

BURG: Can I ask you to assess the man that you knew then? How

did you view his abilities as a congressman?

TOLLEFSON: Oh I thought Dick was a very capable and influential
young congressman. Even for a freshman he had a good ability to
address the House of Rgpresentatives. When he got in the well
of the House, he had a way sbout him and & mannerism that made
pecple listen to him on both sides of the aisle. He had good

support from the Democrat side of the aisle, from J. Hardin
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Peterson, Fleorida. &t that time he was a member of the
Un-American Activities Committee, and I remember his first
speech about Alger Hiss. He explained communism to the senior

members of the congress you know.

BURG: And got away with it.

TOLLEFSON: And got away with it. But he knew some details
that none of them knew because the Un-American Activities

Committee had access to information that none of the rest

of us had. And he got a real round of applause. You don't
always get applause when you get through making a speech in
that house you know. Most of those guys are orators, and if
they hear szome other orator that doesn't impress them too much
unless he had something special to say and says it well. and
Dick got applause on that talk of His that day. Well I don't
know just how to say that I was impressed with Dick's integrity
and what I considered to be his love of country. And T sensed
that he had this all the time, this love of country: he wanted
to serve. He was not in a sense an orator like they usually
think of them, like Everett Dirksen and those people. He had

a sincerity about him. I've heard Dick talk many times, not
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only in the congress but at Republican meetings or a public
meeting. I never was impressed with his oratory, but I was

impressed with his sincerity.
BURG: And you judged that sincerity to be genuine?
TOLLEPSON: Yes, I did. I did.

BURG: Have you ever had reason to change your mind about

that?

TOLLEFSON: I have not had any reason to change my mind. My
only problem mow is that I don't know all the facts involved
in this Watergate thing. If I were to balieve some of thae
things that have been published in the news media, then I
might guestion Dick's love of country .
But I have no evidence in front of me that would cause me to
change my mind, and so I have been supporting Dick Nixon in
his travail and have written to him about it and gotten a

couple of responses from him.

BURG: Well, that's very interesting. Of course vou have

known one another since 1947; so you falt quite free to do

this and the responses were from one friend to another.
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TOLLEFSON: TRight,

BURG: That's interesting to hear, sir. In 1952 when he was
chosen to be the vice-presidential candidate, may I assume

that you supperted his candidacy?

TOLLEFSON: Oh, indeed I did. He was my friend., Yes, sir.
And I was a little bit perturbed at Mr. Eisenhower because
he didn't seem to accept him with open arms, you know, if
you'll remember. I don't know whether you remember that

pericd or not. ;
BURG: I do. I do.

TOLLEFS0N: And it wasn't until the "Checkers" thing broke
that Ike then put his arms--well, I remember the picture--

he did put his arm around Dick Nixon.
BURG: Yes, and said, "You're my boyv."
TOLLEFSON: “That's my boy."

BURG: Y¥Yes. Did your perturbation take any conerete form.

For example, it would be one thing to think to yourself,

“T'm a little irked at General Eisenhower; he's not responding
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as I think he should." Or did it go further, Mr. Tollefson?

pid you call anyone or write to anyone?

TCLLEFSONM: No, no, I did neot; I did not. Who was I to talk
to the president, you know, That was a matter for somebody
in the higher echelon. And I felt similarly when Dick was
firet a candidate for President and he wasn't getting thea
support from the President that I thought he should get, you

know.

BURG: Is it possible that the reason you would feel this way
and perhaps others too is that you have been a practicing

politician, Mr. Eisenhower, I think we could safely say, was

-
not? (ﬁ Y
: |

TOLLEFSCN: That's right, I think se. Everybody has their
own philosophy of polities, party politics. I like to
think I'm a team player, and I want to go all out for the
team. This is one of the things that defeated me in 1964,
T went for Goldwater because he was the Republican nominee.
and that didn't help me in Pierce County. They had sold a

bill of goods that Goldwater would get us into war and that

sort of thing. &t any rate, I felt that the President should
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be someawhat like that, big enough, far out as I was &8 a

team player. Bub, nonetheless, it bothered me that he didn't
join the campaign for Dick. It might have made the difference.
That was the time Kennedy beat or didn't beat him. It was

that close you sea,

BURG: Yes, depending on how one viewed that. I was golng

to ask vou, this is one thing that you would be willing to
say about Mr, Eisenhower. It's a place where you felt he

in some way did not measure up te a standard that you would
have preferred he reach, Do you think of any other occasions
where his performance, seen through your eyes as a practicing

and experienced political léader, fell short? Fi

TOLLEFSON: Well, nothing quickly comes to mind except one
state of affairs that existed down in the White House, and
mogt, 1f not all, Republican congressmen were aware of this.
All politicians are Eamiiiar with the value of their name
appsaring in the press and over the radio and all that sort
of thing while they're back in wWashington, D. €. They want
to keep their name before the public and in a favorable way.

So if five million dollars was going to be appropriated for
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military facilities in Pierce County, I would like to be the
ore to announce it. And we would be aware of something coming
up, but, when the decision was made and the money was to be
alloeated, then we wanted to make the announcement. This was,
in a sense, dgreecable to the White House except--well, it
really wasn't; it really wasn't agreeable. It finally was

to the extent thev would give us twenty minutes lead time,

and this was after several years, they would give us Cwenty

minutes lead time over the Democrats from the state of

Washington. After they talked to me, then they'd call the th'i

pemocrat congressmen and give them the same news. Now this

was contrary to past practice. The Democrats would get it a
day ahead when they had a Democrat President. Republicans

just hoped for any news out of the White House, and they didn't
get it: And this was one criticism of the White House that
most of all Republican members of the House had: couldn't

depend on the White House fox any political help.

BURG: They gawve you twenty minutes to get on the phone to

the Washington Post and get your story in?

TOLLEFSON: No, ne to the--
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BURG: To the Tacoma Tribune?

TOLLEFSON: =--Tribune and the Seattle PI [Fost-Intelligencer],

seattle Times, whatever it happened to bea.

BURG: And Heaven help vou if the lines were clogged up. You

might lose.

TOLLEFSON: Yes. And it didn't do us any good because twenty
minutes after we called why the Democrat member, Scocp [Senator
Henry Jacksen] or Maggie [Seénator Warren Magnuson)], or some-—

e

body would call with exactly the same information so the / "
: |
"

story would either publish all three of our names or none. “,

And they would just say the Washington delegation. So we got

no benefite at all.

BURG: Were these releases coming to you from Jim [James C.]

Hagerty?

. TOLLEFS0N: No. He was the least cooperative. The White
House under every President had a congressional liaison person,
and one fellow that Ike had was a ifellow by the name of

Anderson from California. He had been in the House ten years,
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and he dropped ocut then when Ike got elected, I EUppOosa
Anderson was active in politics on Eisenhower's behalf down
in California. He cane back and was the congressicnal

ligison for Ike, or onae of them,
BURG: Jack Anderson?

TOLLEFSON: Jack Anderson. ‘That's right, Jack Anderson.
Now there were a couple of other fellows and one of them was
a military man; he was a kind of a congressional liaison too,

General--—
BURG: Geoodpaster?

TOLLEFSON: No, ancther fellow [(Wilton B. Parsons]. I think
it was colonel but I think general. Well,
at any rate, Jack was the one that got to the House members
because he was a member of the House. I remember how T
Pleaded with Jack., That was the only reason I got Ewanty
minutes because I begged Jack, "For God's sake, you've been

in polities how about giving me this release,"

BURG: Clearly he must have had to fight somebody. Was it

the President that he had to fight to get even the twanty minutes?



Thor Tellefson, 4-24-74, Interview #2 Page 53

TOLLEFS0N: The President--he never said that, but you know

you can't talk about your bess like that. You don't ask,

BURG: Even to an old friend from congressional days; so you

navear foaund out.

TOLLEFS0N: No, no. I assume it was Ike. It could have baen
Eherim Adams although Sherm had served a term in the House so

he knew something about peolities. I just concluded that the

President himself wanted to have support from the Democrats

in the congress too you know,

BURG: Now, other than that instance {(that clearly was a major
factor in your mind), were there any other difficulties that
you as a Washington state congressman had with the White
House, any of the White House staff? Now you say Jim Hagerty

for example was the least cooperative.

TOLLEFS0K: Well, his was a different job. I mean, Jim was
friendly. I mever had occasion te call Jim and ask for any-
thing because I assumed that he was supposed to be the
President®s press secretary, and that was his job. But there
was a little fellow down there, a little short guy. He was

with Ike all the time he was there, and then he was with Dick
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too 1n his first term, [Gerald] Morgan, a fellow by the
name of Morgan. He was very helpful. I called Morgan on a
number of occasions for help, and he was very cooperativa,
I've known him before, before Ike came there. Ha was a
lawyer, damned smart lawyer too. And he was guite helpful,
more so than Sherm Adams. Couldn't depend on Sharm. To give
you a good illustration, there was a new TV channel scheduled
for Seattle, and a group of Seattle businessmen solicited my
support to get it. HNow they had a senator by the name of
Harry .Cain, Republican senator, but they did not go to Harry
because they couldn't trust Harry. I mean, this is what they
told we; they couldn't depend on him to do anything., He was

|
they said. So they came and asked me, although I didn't
represent Seattle as such; T was in south King County. So
the first person I went to was Sherm Adams. He assured me of
his complete support. And I had a number of visits with him,
and then he asked me to get--Gerry Morgan was his name--asgked
me to get Gerry Morgan to help too. "Go see Gerry." Well,
the wvote was three to three to one, and this guy was a

Republican.

il

too busy waking speeches or something, at least that's what:5*
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BURG: 'That number one?

TOLLEFSON: Yes. There were seven votes on the Federal Commun-
ieations Commission, seven people. They had two or threas votes,
and they could reach no majority. fThe closest T came was this
three-to-three-to-one vote, and I'm riot sire what nappened to
that one vote, but I do know that T found out afterwards that
Sherm Adams never talked to him, and he never talked to these
three, and what I was doing was all on my own except that cerry
Morgan had ecalled to make appointments for me. I could make

my Own appointments, but I thought it would be better if the

White House called them, -
BURG: A little more leverage if they did.

TOLLEFSON: Yes. But the thing was that Sherman never gave

me a bit of help on that, and Gerry did. And if Sherm Adams
had called that guy, the vote would have been four to three

and the Seattle pecple would have gotten 1t, My Seattle

pecple would have gotten the license, but they didn't,

BURG: I see. Now these are instances wheras You needed White
Housa support for your work. Can you give me instances of

where the White House came to you needing support?
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TOLLEFS0OM: Well, on more than one occasion when there was a
close vote anticipated on the floor of the House of Répresent-
atives, we would get calls from the White House, and we'd have

pedple come to See us, call on wa.
BURG: Was it usually Anderson?

TOLLEFSON: It was he sometimes, but [Arthur] Summerfield
came, and then there was one other cabinet officer. Who was
Secretary of Commercae? [Sinclair Weeks] Summerfield was

Post Office. I can't remember now who the Secretary of
Commerce was, but he came also. I don't mean many times.

¥You know, when there was a very close vote, they would scolicit

your help.

BURG: And were you ever able to point out to them, "Here

you are asking for our support and--
TOLLEFSON: I never said that.
BURG: You never did.

TOLLEFS0ON: No.
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sURG: Did that just simply go against your principles? You

just felt that—-

TOLLEFSON: That was my President up there. I was all for
fim all the time even though I was a little eritiecal as I
have been. He was still my President, and that overrode
averything else, When they came for my support, I didn't
always give it., ILike I told Summerfield one time when he
was talking to me about the advantages of voting a certain
way, and I said, "Oh, Mr. Postmaster Genaral, why not leave

my polities to me., I know my district better than you.,"
BURG: What did he say to that? What was his reply?
TOLLEFSON: Nothing. That was the end of the conversation.
BURG: I ‘see. No lauwghter?

TOLLEFSON: MNo, no. Oh, something like maybe, "Well, think
i+ over. WwWe'd sure like to have your vote," or something like

that.

BURG: Now would you deseribe your relations with the White

House in general? We're talking now about Mr. Morgan, M.
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Anderson, Shexrm Adams. Were your relationships with them

generally successful as yvou look back on it?

TOLLEFSON: Well, T didn't get what I asked all the time,

you know. That's par for the course I suppose. But T felt

that my relationship with the White House was good and friendly,
and on more than one occasion the staff people, that would be
Sherman Adams, Gerry Morgan, those two particular, would

invite me down for lunch, net to have anything better teo talk
about but just because we were friends. And my Friendship

with Sherm was a little bit shattered when this information

came put. But that was about the same time that--

BURG: "This information" being that vote in the Federal

Communications Commission,

TOLLEFSON: Yes., That came about the time that Sherm would
be geing to get trouble with his vicuna coat. Ho, carpet,
I mean; it was. carpet. Remember he got this rug from this

fellow.

[Interruption]

BURG: MNow you were saying that this was about the time that
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Mr. Adams had his own difficulties over the rug and vicuna
coat. Do you remember what your personal feelings were at

that time about Adams' difficulty?

TOLLEFSON: Well, I was kind of shocked. I happened to be
home when the news story about the rug and the other stuff
connected with it, like staying in the hotel and this man--

I've forgotten that name now. [Bernard Goldfine)
BIRG: So have I, but I know the man vou mean.

TOLLEFSON: Of course, when I ¢ame home the word was outk
right away and the news 'ﬂl:hed:iha‘l the radio and newspaper
people, gquestioned me about it. And I remember saying one
thing that I was disappointed at what happened, I said, for
want of something better to say, a fellew in Sherman Adams'’
position had to be kind eof like Caesar's wife, and somehow

or another that got back to Sherman.

BURG: Ttdas

TOLLEFS0N: Yes, it did. And I never saw him after that, but

I got one letter from him in which he called me, Mr. Toliafson.

That was the first time he ever called me Mr. Tollefson. Aand
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that waa in connection with some publie statement I had made
about President Eisenhower and the vicuna coat thing. aAnd I
staunchly supported the President in with his
integrity. This was much ado about nothing, you know-—a
fallow taking a gift, then they suspect he would give favors
because of that. And that got some publicity and got back to
the White House, and Sherm wrote me a letter to thank me for
that. But he ealled me, Mr. Tollefson, Dbecause I didn't say

anything nice abkout him, That happened almost simultanecusly.
BEURG: Did vou ever straightén that out with Mr. aAdams?
TOLLEFSON: No, I never saw him again.

BURG: MNever saw him again and never did. i )

TOLLEFS0N: MNo. He soon left. He resigned and left, and I
never had occasion to see him again. But up until that time,
he would go out of his way if we were at someé reception, and
there were an awful lot of them in Washingteon, DC, go out of
his way to come over and ;hat, Se I felt a little badly about
that. ©On the other hand, I didn't think that what I said

was ocut of line.
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BURG: The expression itself, that Cassar's wife must be
above reproach, is rather commonly used in clrcumstances like
this and ¢ertainly the Sherman Adams thing was not the Ffirst
time that anything like this happened. As we know, it hasn't
been the last time. So I suppose, at that time, he must have
been especially sensitive about things and would have seen

slight or insult where it was never intended.
TOLLEFSON: Could be. Could be.
BURG: 1 think I can imagine him being like that.

TOLLEFS0N: It could have been a letter written by his

secretary, and he just signed it. L
BURG: Yes, yes. That's very possible, N,

TOLLEFSON: If I had occasion to see him about it, T would
have talked to him about it, but I didn't want to make a
special effort to go and see him or call him on the telephone
or anything because he didn't say anything bad in his letter.
He just thanked me very much for my support of the President.

But the mera--
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BURG: There was a clue in it, a clue for you. HNow during
those eight years of the administration, did you find your-
self ever having lunch with other congressional leaders with

the President or any contacts of that nature?

TOLLEFSON: Well; he would have groups of us down for lunch
gvery once in a while. I don't mean oncé a month, but
oocasionally he would invite a group large enough to f£fill
the table in the State Dining Room. They had that big oval
table, and I suppose 1t could seat, what twenty-five, thirty

pecple. I was down there a number of times. = .i
£

L
BURG: Out of curiocsity, how would that be handled, Mr. Tollefson?
would you receive a letter from the President or £rom the

appointment secretary or how would they handle that?

TOLLEFSON: Usually a printed form, "The President regquests

the pleasure of your company at a luncheon,"” such and sSuch a
- date. No name on it, just "The President reguests" it.

That was an order. I remember ona time I got one of thoas,

and the luncheon was on a day when I had another commitment

that was terribly important; so I called down to the White

House,., I don't remember who I talked to.
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BURG: [Thomas E.] Stephens, by any chance?

TOLLEFSCK: Oh, I don't remember. I'd forgotiten about
Stepheéns until you mentioned his name, No, he wasn't the
cone. I think I just called some appointment secretary or
whatever it was. Any racte I just said that I was sorry that
I couldn't come teo the lunch because I had this other commit-
ment. Well inside of a couple of hours some guy called me,
and it might have een Sherm and the general I was talking
about. He knew ma of course, and he kind of chuckled and

he said, "I guess you haven't been arcund here long anough

e -

to know that the President's slightest wish is an order.”

e

I said, "1'll be thera,"

BURG: I'll be darned. He was goeod humored about this, and
you were too, Now when you got there, Mr. Tollefson, what
was the routine? You are driven there or you drive your own

car there.

TOLLEFSON: You could drive your own car; take a cab if you
want to and get off at the entrance to the White House. You

could take a cab because it's the most convenient way of

getting around; you don't have to worry about your car, Aand
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then when you go, there are cabs out there that'll take you
back. Well, you are ushered into this huge entrance hall,
and then somebody directs you to the Blue Room or the Green
Room, whatever, and there you stay until everybody 18 there,
and then the President comes. When everykody is there, then
the President comes., And he greets all of you and shakes all
your hands. &nd somebody comes to the deoor of the Green Room
and says, "Iunch is ready, Mr. President."

So he- says something like, "O0.K., let's go."

BURG: So he circulates in the group and sees to it every

single individual there is greeted persconally. |-

TOLLEFSON: Right, right. Then we walk in the dining room.

and you sit where your place card is.

BURG: Now vou attended several-——

TOLLEFSON: Several of those, ves.

BURG: =--did your place vary at the table?

TOLLEFSON: ©Oh, yes. Yes, on one occasion, I don't remember

what the ocgasion was, I sat with the President. I was able
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to have a conversation with him. He was a wonderful conversa-

Cionaliet, tremaendous.

BURG: Do you happen to remember what you were talking about?

Your Tacoma associations or-—

TOLLEFSON: HNo, no. It could have been a number of things.

I don't recall,

BURG: Now what I'd like to ask too is, at one of these affairs,
did he use the luncheon as a sounding board to give you all

his wiews?
TOLLEFSCN: HNo. A

BURG: Just to be there at lunch with the President, to i

exchange some ideas and--

TOLLEFSON: He might make reference to something that was
pending, but I don't recall that he ever gave us what we'd
call a sales pitch. He didn't have to say very much to let
us know what he kind of expected or hoped that we would do
in support of his poeition. It was just a wvery social,

sociable ILuncheon.
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BURG: Now let's say that you and T are at the end of the

leng oval takle and seated across—-

TOLLEFS0N: Well, he always sat in the middle of the long

takle; =zo0 that wo-—-
BURG : It'a not at the head ag==

TOLLEFSON: No, no, always right in the middle of the long
table so0 that everybody could hear what he was saying, and
he could hear what everybody else was saying if they all

wanted to talk. : F
"'"..IJ__‘. ;

BURG: All right, now, let me ask yvou this, would it be possibkle
at that table for yeu and I to converse down at either end of
the table. We could converse with each ¢ther or with the

people seated next to us, but there probably would be times

then when the conversation would be directed to the President

or from the President.

TOLLEFSON: Anvbody could speak to the President. He would,
like anybedy else, converse with the people here and maybe

the guy across the takle or the fellows across the table, and

the rest of the men down here be talking about something.
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But always you keep your eye on the President, and the time
comes when he wants to say something to everybody you somehow

or another sense it you know.

BURG: I see. About how long would one of these lunchecns

last, Mr. Tollefson?

TOLLEFSON: Oh, an hour and a half. I mean the whole period

of time. The lunch would be served leisurely by these waiters,

BURG: Would drinks be served?

TOLLEFSON: MNo, never were. Never at one of these luncheons.,
The only time that I saw liguor served was at thao state ban-
quets. I was very fortunate in that just before T came to
congress in "46, they reorganized congress and decreased the
number of committees from forty-eight or forty-nine down to
nineteen, and I got on the Merchant Marine and Fisheries
Committee. That was a committee that somebody else had to
drop. The members then had to choose one committes. And the
Merchant Marine and Fisheries was not very important committes
like Ways and Means or Appropriations; so that was one of

the first committees that older fellows had dropped, and the

net result was that in the next congress I was the ranking
Republican.
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BURG: On that conmittea?

TOLLEFSON: On that committee. And I was ranking Republican

all the time I was there except when I was chairman. That

was one time, that was the 85th Congress, I was chairman of

-

it, Well President Eisenhower started a seriesz of White 5?
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House banguets, and he would invite the chairman and the x§;11gy
ranking minority member of every committee and their wives.
So my wife and I got to go te a number of those when fellows
who had been in the House for twenty-five years more than I
didn't get to go with their wives i
And at those functions there would be no coecktail hour. We
would assemble in the ball room, and then at the given moment
the President and his wife would come into the hall. But
this was one cccasion when we came in, the President and his
wife would ceme inte the ballroom, and then we'd go through
the lina. And then whan that was over, they would go into
the dining room, and you'd all be seated according to place
cards, they would serve a glass of sherry. They had the four

wine glasses. And the wailters would come around and pour you

a glass of sherry; that was your cocktail. Then they'd serve

you a white wine with a fish entree and then a red wine for
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the meat entree, and then champagne, but no hard ligqueor.

That changed when Mr. Kennedy came in. No reflection on

Mr. Kennedy because I can assure you that most of the members
of the congress appreciated the cocktails when they went to

the white House for lunch ar for dinner.

BURG: A little bourbon and branch water as a tonic.
TOLLEFSON: Yea, right.

BURG: Was smoking permitted at these affairs?

TOLLEFS50N: ©Oh, yes. As a matter of fact, they would have
boxes of cigarettes and cigars which would he passed by e

waiters, just like they were serving you coffee.

EURG: I see. HNow I was going to ask vou this, during the
eight years of the administration what legislation especially
had your interest? Put anocther way, what do you recollect
now to be the most impertant legislation with which you were

associated during that eight year periecd?

TOLLEFSON: Well, I was on the Merchant Marine and Fiszsheries

Committee as the ranking minority member or the chairman.

My chief interest was the maritime legislation and the next
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important was the fisheries legislation. Maritime was more
important to me because this had a national defense aspect.
The Chief of Naval Operationa, I've forgotten his name right
off, said when the war was over that the navy would not have
besn able to meet its commitments except for the American
Marchant Marines. What he meant was that the navy didn't
carry soldiers and materiel to the front; it was the American
ships that did so. And without those ships we couldn't,
according to this admiral, wa could not hava won tha war.

He didn'*t put it in those words. He said wa would not have
besn able to accomplish our mission, which was to win the war.
And so I considered that the most important legislation to me
within my responsibilities on that committes. That isn't to
say there wasn't other important legislation like foreign &
aid and all that sort of thing and military appropriations.
But my responsibilities were in connection with the maritime

legislation.
BURG: This would have to do with legislation that affected--

TOLLEFSON: Ship constructicon, ship subsidy, operationsg, and

tht sort of thing,
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BURG: You were not, however, involved in anything with the

St. Lawrence SsawWway?

TOLLEFSOM: Mo, this was one of those things that was of
general interest to everybody in the House. Certainly we
would be interested in improved ship transportation. I

supported the seaway project.

BURG: If you were to give me advice on who I cught te talk
with as key figures in the §t. lawrence Seaway thing, who

would you recommend among your former colleagues?

TOLLEF50N: Right off, a name comes to me, Jim Fulton, but T

understand Jim passed away. He was from Detroit. ﬁﬁ G
BURG: Detreit or Pittsburgh? -ty o

TOLLEFSON: I mean Pittsburgh, right. The other fallow was
Jimmy [James E.] Van Zandt. Jimmy was a congressman from
rennsylvania. As far as I know, he's still alive. He was
healthy enough to live to be a hundred. He lives in Altoona.
I think that's his home. Jimmy was, by the very nature of the

kind of fellow he was, interested in anything that would

affect the seaway I'm sure.
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BUHG: All right. &o these are a couple of names,

TOLLEFSON: There might ke others, but, gquickly, that's all

that comes to me. Have you aver talked to Hugh Secott?

EURG: No, but he'"s one that we definitely have to ses for

many different reasons. He was very active in 1952 I bealieve,

TOLLEFSON: Yes, he was, Hugh Scott was a member of our group

coma bo think of it,

EURG: I was going to ask you if he was. I wasn't sure if

ha was in tha Senatse at that time.
POLLEFSON: No, he was in the House at that time.

BURG: Yes, because he's one that I believe the General spoke
to in '52, and of course the whole Pennsylvania group met

—
N

with Eisenhower on one cccasioen too in '52. [

TOLLEFSON: There was some pecple with money in Philadelphia
yvou know, Hugh Scott's friends, that were interested in Tke's

campalgn.

BURG: HNow were ¥ou at all involved, I presume yvou would be

interested in, the Columbia River Treaty negotiations that
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were going on while you were in congress, Being a congressman
from the state of Washington, 1 suppose that you kept tabs on

that?
TOLLEFSON: You're talking about our treaty with Canada?
BURG: Precisaly.

TOLLEFSON: Yes, indeed. That Columbia River situation

presented a lot of prospegtive good and a lot of problems.
Baing on the Pisheries Committes of the House, I was con-
carned about all the dams being built. ©n thae other hand,
I came from a town called Tacoma, Washington which was

public power oriented and still is. We manufactured our own
pnwer,-su I was pro-public power oo, and I had an awiul

time. = 1]

BURG: I'll bet you did. Now was it your feeling that, on
the Columbia River, additional dams even though they had
figh ladders might irretrievably damage the fisheries of the

Columbia Rivear?

TOLLEFSOM: Well, at tha cutsel the first dam that was built

was called Grand Coulee Dam, and it had no fish passage facilitiles,



Thor Tollefson, 4-24-74, Interview #2 Page 74

Once it was built, it killed about a thousand miles of, wall
maybe not a thousand miles, but pretty close to that, of
salmon spawning area. And we feared the construction of

other dams that did not have fish passage facilities,

BEURG: Now Bonneville did, but Coulee did not.

TOLLEF3UN: Coulee did not. Bonneville is way down, the last
one, and Grand Coulee is way up, you see, and then there's

a number of dams in between. So when it became inevitable
that the dams were to be built for power ar irrigation,
principally power, then the pro-fish people put on a fight
Lo get adeguate fish passage facilities. This was a chore
to start with because the Corps of Engineers didn't give a
darn about fish and some of these public utility districts
didn't give a darn about fish. We finally got help, howaver,
from the Federal Power Commissien, really. They'd have to
get a permit to build a dam, and we'd maka our pitch before
the power commission, "Don't give them a permit to build a
dam unless you order them to build Ffish passage facilities

or make some mitigation. So that kind of solved the problem,

the dilemma, that I had at the outset of being pro-£ish and
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pro-powar too--kind of had my cake and eat it too while
fighting to protect fish but at the same time acknowledging

that we had to have these power-producing facilities.

BURG: Now, Mr. Tollefson, were they ever able to put in a

fishway at Grand Coulee?
it was too high a dam.

TOLLEFSON: HNo,
BURG: 5o they never could do it.

TOLLEFSON: Never could, Talked about it since, but the

conclusion of people like my own experts say the dam is

too high.
5o about all that you could do then once Coulea was

Built in the 1930s you were able to sea to it that the lower

BUERG:
dams like Reck Island and some of the others did have the

We had a couple of

facilities so you could keep the salmon spawning grounds up
to Coules, and that's as far as it could be taken. |

TOLLEFSON: Then we did one other thing.
the publie utility distriets that built dams to build arti-
ficial spawning channels to replace the spawning area that
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was lost or part of it. So we have some spawning channels;:
we have some other dam situations. We have had the people
build hatcheries for us, like the city of Tacoma built two
dams on the Cowlitz. On the first dam, the lowest dam, they
built some very elaborate fish passage facilities which
included not only a fish ladder but alszo an elevator to 1ife
them yp and dump them in a water—filled truck and hailed

over to the impoundment back of the dam. Then when they
ouilt the other dam beyond that which is the bigger one, we
said, "No, we don't want any fish passage facilities on this
dam. We want you to build us a hatchery belew even the first
dam 50 that the fish that come back to that hatchery where
they were born, they wouldn't have to go over any dams." The
City of Tacoma spent, twenty million dollars, fifteen, twanty

million deollars on that hatchery system. &

BURG: Now in your own carser, your last service in congress

ended about 1964 I believe you said,

TOLLEFSON: January lst, 1965, The fall of '64 was the last

election.
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AURG: What was your course of action after that?

TOLLEFSON: Well, when November elections were over, the
first thing that came to me Was & guestion from Senator
Magnuson's office. There was a Republican vacancy on the
Ccivil Aeronautics Board, and would I be interested in taking
it? Aand I said, "Yes." The head of the airlines here, the
West Coast Airlines, a strong Democrat, Nick Bez, who was a

good friend of Harry Truman's, supported me too.
BURG: How does he spell his name?

TOLLEFSON: B-e-z. He's now dead, but he was a big Democrat
here, big fund raiser and giver himself. He wanted me to.go,
and I said, "Yes, but," 1 said, "how about Scoop Jackson?"
Secop was down in Honolulu after the election. IHe laft 55
after the elactions and went O gonolulu for a vaction.

Nick said, “Oh, Thor, I take care of 5coop. Don't you
worry about Scoop; I take care of Scoop."

T said, "Well fine, but I should talk To himbefore."

"No, don't bother." So I went back to D.C. then thinking
tHat I would have a chance for CAB, and I finally wound up

as the number one prospect. Sopebody said I ought to go To
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enlist Ev [erett M.] Dirksen's support toe, and I thought

well, sure, I went over to see Evy hea used to call me "Bror'--

BURG: What did he call you?

TOLLEFSON: Eror, B-r-g-r. I don't know where he got that.
"what can I do for you?" So I teld him, Well, he picks up
the phone and he calls Lyn [Lynden B.] Johnson and gaid,

“Lyn, there'sa Republican vacancy on the CAB, and I want you
to know that Bror Tollefson is my candidate." Of course I
knew Lyn. Ev, when he got through talking, said, "Tt's all
set," aAnd the word apparently got around through the industry
because I began being wined and dined you know like nobkody's

buginass,

BURG: By the various airlines?

TOLLEFSON: Yes. Then Scoop called me. He said, "Thor, I've
got to oppese you on this appointment.”
I E—El.lﬂ, llr'ﬂw?ll

He said, "You didn't even come to see ma."

BURG: Did you tell him about Nick Baz?
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TGLLEFEGN:. I did, He saild, "Ch, you know Nick. You know
Nick."

T said, "Well, it was on that basis I didn't eall you.
I sure appologize if T have offended you in any way."

Well he said, "That was the chief reason, but there was
another reason toe. I'd like to get a Democrat frem Wash-
ington on the CAR when a vacancy comes along." So some other
Republican got it, and no Democrat ever got it from out here,
I mean, when the wvacancy did come along. They don't occur
too often. I'm familiar with politics, and so I have naver
held this against Scoop. He said, “Thor, there's nothing
personal.,” I'm not sure that there was because the £first

excuse and reason was that I hadn't called him you see.

BURG: If he said you knew Nick Bez, by implication it ean be

said that Mr. Jackson also knew Nick Baz. fﬁ ﬁh
TOLLEFSON = ﬂh, ha sura;ﬁd.
BURG: And ought te have taken that inte account himself.

TCLLEFSON: Nick was a big contributor to Scoop's campaign

and also to Maggie's. But, at any rate, actually it wasn't
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vary long before I felt very good about not getting that job.
I den't think that I would hawve been happy with all that kind
of pressure, and my wife and I were tired of living in the
bustling D.C. conditions. Living conditions were not s6 good,
you know. We owned our own home, but, nevertheless, general
living conditions wera not good, and we were both glad to come
back here. But then after that CAB thing fell through, there
was three different law firms that wanted me to come with them,
one was in New York, to handle maritime matters. All the
shipping lines that knew me considered that I'd be a good man
to have. I thought about that a leng time and finally my
wife agreed with me that we didn't want to live in Washington,

D any more. Kﬁ‘

BURG: Oh, two of these offers were in Washington, DC, and

Ong Was in Mew York. I sea,

TOLLEFSON: In ¥New York. and then on top of that oneée shipping
line wanted me to be their Washington, DC representative, kind
of lobbyist thing. That type of work didn't appeal to mea.

And about that time the governor [Evans] here came back, and I

had lunch with him and with Tom [Thomas M.] Pelly. Representa-

tive Pelly.
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BURG: Who was the governor at that time, Mr. Tellefson?

TOLLEFSON: Dan [Daniel J.] Evans. He had just been elected
that fall of '64. There was Tom and T and the governor and
somebody elsa ﬁaa there; I don't remember who it was, "What
are you going to do, Thor?"

"Well, I haven't got anything yvet,"

And the governor spoke up, -and he said, "Oh, yes, you

have. You'll be my director of fisheries if you want it."

BURG: That was very nice. Aand that job did have appeal for

WOl .
TOLLEFSON: Yes, it did. And it brought us home You sae,

BURG: You came to it then, and you've been with it since

that time.
TOLLEESON: Will be nine years at the end of this month.

BURG: Now for clarification, you are Director of Fisheries,

Salt Water Fisheries,

TOLLEFS0N: Yes, yes. All food fish, we call it, and that

chiefly, salt water fish, and the most dramatic of those
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